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وطن امروز     شماره 3049

 گفتاری از حجت الاسلام ماندگاری 
در گفت و گو با »وطن امروز«

در ه��ر یک از انبیا و اولیای خدا و امامان، یکی 
از صفات الهی بروز و ظهور بیشتری دارد. در وجود 
نازنین علی بن موس��ی الرضا نی��ز عطوفت و رافت 
و مهربان��ی، ظهور و بروز ش��دیدتری دارد. رضا به 
قضای الهی، به مقدرات خداوندی، حالت رضایت و 
خش��نودی باطنی و روحی، تسلیم در برابر تکوین 
و تش��ریع، اینها حالت های روحی ای است که برای 
کس��ب آنان باید به امام رضا علیه الس��ام متوسل 
ش��د. این را هم باید مدنظر قرار داد که ما موظفیم 
در ح��د امکان خودمان را به اما مان ش��بیه کنیم؛ 
اگر امام رئوف و مهربان است، این رافت و مهربانی 
بای��د در خل��ق و خوی ما هم دیده ش��ود. رفتار ما 
هم باید به رفتار امام ش��باهت پیدا کند. به همین 
خاطر اس��ت که کس��ی که ادع��ای ولایت علی بن 
موس��ی الرضا را می کند، باید راف��ت و مهربانی در 

رفتارش مشهود باشد. 
برای مهربانی هم باید از خودمان ش��روع کنیم، 
یعن��ی قبل از همه باید با خودمان مهربان باش��یم. 
مهربانی با خود هم به این است که راه بندگی خدا 
را در پیش بگیریم. کسی که از بندگی خدا سربتابد، 
اول از هم��ه در حق خودش ظلم و نامهربانی کرده 
اس��ت. وقتی راه خدا پر است از برکت، نور، رحمت 
و روش��نایی، که همه مشروط است به بنده بودن، 
گوش به ح��رف خدا دادن و اطاعت خدا را کردن، 
چرا انسان خودش را از این همه نور محروم کند و 

مسیری را به غیر از مسیر خدا طی کند؟
بعد از مهربانی با خود، نوبت مهربانی با خانواده 
و جامعه است. آدمی که با خود مهربان بود و مسیر 
بندگی خدا را در پیش گرفت، کم کم تعاماتش با 
دیگران ه��م بر مبنای مهربانی قرار خواهد گرفت، 
چرا که این دستور خداست و بنده هم کسی است 
که دس��تور مولا را اجرا می کند. اینگونه اس��ت که 
م��ا می توانیم در خلق و خوی خودمان گام هایی را 
برای شبیه شدن به امام رضا علیه السام برداریم. 

نکت��ه دیگ��ری ک��ه درب��اره زندگی ام��ام رضا 
علیه الس��ام نیازمند توجه اس��ت، سیره ایشان در 
گفت وگ��و و مناظره ب��ا نمایندگان دیگ��ر ادیان و 
مکاتب است. ببینید! طبیعت حیوانی مثل حجابی 
روی فطرت الهی انس��انی ها افتاده است. کسی که 
این حجاب را کنار بزند و به نور فطرت منور شود، 
می تواند ب��ا دیگران به گفت وگوی مس��المت آمیز 
بنش��یند، چرا که در تعامل ب��ا دیگران، نظرش به 
آن فطرت الهی مدفون ش��ده زیر طبیعت حیوانی 
اس��ت. این اس��ت که امام رضا به عنوان یک انسان 
رهیده از حجاب های طبیع��ی، می تواند اینگونه با 
دیگر ادیان و مکاتب وارد گفت وگوی علمی ش��ود 
و نور خداخواه��ی و حقیقت جویی را در آنها بیدار 
کند. شما مطمئن باشید هر جا اینگونه انسانی وارد 
گفت وگو با دیگران شود، دل ها را تکان خواهد داد. 
به همین خاطر است که در دنیای کنونی، دشمنان 
ما نمی گذارند پیام انقاب اسامی به گوش جهانیان 
برسد و با آن دشمنی می کنند، چرا که پیام انقاب 
که همان پیام اسام است، منطبق است بر فطرت 
اله��ی و عقانیت. این پیام مبتنی بر فطرت، دل ها 
را تکان خواهد داد و این چیزی است که دشمنان 
به آن رضایت نمی دهند. دش��منان و در رأس آنان 
آمریکا، اسرائیل و آل سعود مانع و سد رسیدن این 

پیام هستند. 
البت��ه نبای��د این نکته را ه��م فراموش کرد که 
نبای��د فقط دش��من خارجی را دش��من دانس��ت، 
باید نفس خودمان را هم دش��من بدانیم، باید یک 
سلوک تربیتی ای در پیش بگیریم که با این سلوک 
حجاب ه��ای نفس را کن��ار بزنیم تا خودمان به نور 
فطرت منور ش��ویم و بتوانیم نور آن را در دیگران 
نیز فروزان کنیم. برای فهم طریق سلوک، خواندن 
کتاب منازل السائرین خواجه عبدالله انصاری مفید 

خواهد بود. 

 مهربانی 
رمز تشبه به امام رضا )ع( است

جامعه امروز ما بیش از هر زمان دیگری محتاج اخاق 
اس��ت؛ موضوعی که پیامبر گرامی اسام، محور اصلی 
بعثت خویش را معطوف به آن تعبیر و تفسیر فرمودند. 
تجربه تاریخ بشری نش��ان می دهد اخاق مداری، تنها 
یک امر فردی و درونی نیست و جامعه ای که بخواهد بر 
مبنای اخاق اداره شود، ابتدا باید حکمرانان آن مقید به 
رعایت اخاق شوند. به همین منظور، برای نگاه ویژه تر 
ب��ه مقوله اخاق در دعوت پیامب��ر و لزوم برنامه ریزی 
حاکمیتی برای نهادینه شدن آن در جامعه به گفت وگو 
با حجت الاس��ام مرتضی آقاتهرانی، رئیس کمیسیون 

فرهنگی مجلس نشستیم. 
***

  به نظر می رسد در فضای مذهبی و فرهنگی ما، حضرت 
پیامبر مظلوم واقع شده اند و آنچنان که شایسته مقام 
ایش�ان اس�ت، به جایگاه پیامبر پرداخته نشده است؛ 
اگر بخواهیم نگاهی به س�یره پیامبر داش�ته باش�یم، 

کلیدی ترین عنصر شخصیت پیامبر را چه می دانید؟
ممنون��م از روزنامه »وطن ام��روز« که پرداختن به 
ش��خصیت پیامبر عظیم الشأن اس��ام را در دستور کار 
خود قرار داده است. نکته ای که درباره مظلومیت پیامبر 
در فضای فرهنگی ما گفتید، مطلبی است که متاسفانه 
حقیقت دارد و من هم با آن موافقم. درباره پیامبر کمتر 
گفته شده، کمتر نوشته شده و این حق جایگاه پیامبر 
نیس��ت. حضرت محمد)ص( خاتم  انبیاست، اهل بیت 
س��ام الله علیهم همگی فرزندان رسول خدا هستند، از 

علم رسول خدا بهره بردند.
اما درباره کلیدی ترین عنصر شخصیت پیامبر باید یک 
کلمه بگویم: بندگی خدا. پیامبر، عبد خدا بود، حتی نفس 
کش��یدن ایشان هم برای خدا بود. خدا این عبد محض 
خودش را اسوه همه قرار داده است. در قرآن می فرماید: 
لقََد کانَ لکَُم في رَسولِ الله أسُوَهٌ حَسَنَهٌ. از ما خواسته اند 
که تمام حرکات و سکنات خود را با پیامبر تطبیق دهیم. 
پیامبر مثل انسان های دیگر غذا می خورد، ازدواج می کرد، 
بازار می ر فت و... آن چیزی که تفاوت اصلی ایجاد می کرد 
بین رفتار ایشان و رفتار دیگران، این بود که ایشان فقط 
برای خدا کار می کرد. هر جا که بود، خالصا لله بود. برای 
رضای خدا نفس می کشید و قدم برمی داشت. این همان 
موضوعی است که ما باید سرلوحه خودمان قرار بدهیم. 
آن رفتگری که نیمه شب خیابان ها را جارو می کند، بداند 
که چشم بینای خدا او را می بیند، برای خدا شهر را تمیز 
کند. آن نماینده ای که در مجلس کار می کند، برای خدا 
کار کند. آن وزیر برای خدا کار کند؛ اگر اینگونه شد، محل 
کار آدم تبدیل می ش��ود به یک معبد، مجلس می شود 

معبد، وزارتخانه می شود معبد؛ این چیزی است که باید 
سرلوحه کارمان قرار دهیم. 

شما نگاه کنید، در روایات دینی ما درباره پیامبر گفته اند 
»طبیب دوار بطبه«، یعنی پیامبر یک پزشک دوره گرد بود، 
پزشکی که می چرخید و دنبال مریضان می گشت، نه اینکه 
در مطب خود بنشیند تا مریض ها سراغ او بروند. پیامبر 
در کوچه ها، مسجد، حتی در غزوات و جنگ ها به دنبال 
درمان بود، به دنبال درمان بیماری های روحی و قلبی. ما 
باید به این پیامبر اقتدا کنیم، به سیره و رفتار ایشان اقتدا 
کنیم، به نسخه های ایشان که به ما رسیده عمل کنیم تا 
از این مریضی ها و گرفتاری های روحی شفا پیدا کنیم. 

  در یکی از آیات، خداوند پیامبر را به خاطر خلق عظیم 
می ستاید؛ این خلق عظیم که خدا را به ستایش واداشته 
گذشته از مطالبی که گفتید، اگر بخواهیم تفصیلی تر به 

آن بپردازیم، چه توصیفی باید از آن کرد؟
شبیه همین سوال را از امیرمومنان پرسیدند، من همان 
جواب ایشان را به شما می دهم. از امیرمومنان پرسیدند 
شما مدت ها با پیامبر محشور بودید، آن خلق عظیمی 
که خدا پیامبر را به خاطر آن ستوده است برای ما وصف 
کنید. امیرمومنان اینگونه پاسخ دادند- من مضمون آن 
را بیان می کنم- حض��رت فرمودند خدا در قرآن درباره 
نعمت هایش به انس��ان ها، لفظ »عظیم« را به کار نبرده 
وا نعِْمَ��هَ الله لا تحُْصُوها؛ اگر  اس��ت. گفته اس��ت إنِْ تعَُدُّ
نعمت های خدا را بشمارید نمی توانید آنها را احصا کنید. 
من و شما و همه میلیاردها انسان، غرق نعمت های خداییم، 
تازه بخش زیادی از این نعمت های خدا را نمی شناسیم. 
این همه نعمت را خدا لفظ »عظیم« روی آن نگذاشته 

است اما این خدای عظیم، برای خلق پیامبر لفظ »عظیم« 
را به کار برده است. چگونه می توان این عظیم را توصیف 
کرد؟ چیزی را که خدا عظیم توصیف کرده، ما قاصریم 
از توصیف آن. خب! وقتی امیرمومنان اینگونه می گوید، 
من چه بگویم؟ من هم همین قدر می توانم بگویم که از 
توصی��ف خلق عظیم پیامبر ناتوانم. البته آب دریا را اگر 
نتوان کشید/ هم به قدر تشنگی باید چشید. باید تاش 
کنیم قطره ای از این دریای عظیم را بفهمیم و در وجود 

خود پیاده کنیم. 
  نکته ای که در این بین می خواس�تم از ش�ما بپرسم 
این است که در مجموعه روایی ما، این معنا آمده است 
که خلق و خوی مردم تحت تأثیر خلق و خوی حاکمان 
و حکمرانان جامعه اس�ت. به نظر می رسد برای اصلاح 
اخ�لاق عمومی، باید از حکمرانان ش�روع کنیم؛ با این 

گزاره موافق هستید؟ 
بله! این گزاره خیلی درستی است. در روایات آمده است 
الناس علی دین ملوکهم. جامعه تحت تاثیر بزرگ تر هاست. 
یک عده از حکمرانان فکر می کنند فقط بار خودشان را به 
دوش می کشند، خیر اینگونه نیست، تاثیرگذاری مسؤولان 
بر اخاق مردم خیلی بالاست. وقتی یکی از مسؤولان دروغ 
می گوید، دیر سر کار می آید، بیت المال را حراج می کند، 
از بیت المال می خورد یا به دیگری به ناحق می خوراند، 
نه تنها فسادستیز نیست، بلکه خودش فاسد است، همه 
اینها در اخاق عمومی جامعه بروز و ظهور پیدا خواهد کرد 

و ضدارزش ها را در سطح عموم عادی می کند. 
وقتی یک مس��ؤولی اینگونه عمل کرد، اثرش در آن 
قشری که در مبادی فکری و اعتقادی سست هستند، 

دیده می شود. درست است که گفته اند حق را بشناس 
و س��پس اهل آن را بش��ناس، درست است که ما نباید 
دین خود را به رفتار این و آن گره بزنیم ولی به هر حال 
قشری در جامعه هستند که خیلی بنیان های اعتقادی 
قوی ای ندارند، تنها در خانواده مسلمان به دنیا آمده اند 
و مطالعه ای نداشته اند، خب! اینها نگاه شان به رفتارهای 
این و آن اس��ت، وقتی مس��ؤولی دم از تقوا می زند و در 
عمل نوع دیگری عمل می کند، به دینداری اینگونه افراد 

ضربه می زند. 
ش��ک نکنید کسانی که مس��ؤولیت بیشتری دارند، 
بیش��تر مورد بازخواست الهی قرار می گیرند. خداوند در 
قرآن خطاب به زنان پیامبر می گوید ش��ما مانند دیگر 
زنان جامعه نیستید، الگو هستید، اگر کار خافی بکنید، 
مضاعف مجازات می شوید و اگر کار خوبی بکنید، مضاعف 
مورد پاداش قرار می گیرید. ائمه فرموده اند کونوا لنَا زیَناً وَ 
لا تکَونوا عَلیَنا شَینا؛ً زینت ما باشید، مایه شرمساری مان 
نباش��ید. این وظیفه ما است که به  گونه ای عمل کنیم 
که زینت دین خدا باش��یم. مسؤولان خیلی بیشتر باید 
حواس شان را جمع کنند، نگاه مردم به مسؤولان است. 
نظامی که ادعا می کند بر مبنای اسام و آن هم اسام 
ناب محمدی بنا شده، باید به رسالت خودش و به ادعای 

خودش پایبند باشد. 
ما وقتی می گوییم ملت امام حسین)ع( هستیم، باید 
این را در عمل ثابت کنیم. باید رفتارمان نشان دهد که 
پیرو اهل بیت هستیم. حزب اللهی ها، مومنان، ملت ایران، 
همگی باید شکرگزار نعمت انقاب باشیم، از این فرصتی 
که خدا به ما داده درست استفاده کنیم و به اصول و قواعد 

معنوی و اخاقی مکتب مان پایبند باشیم. 
  نگاهی به رفتار مسؤولان که گاهی با بی اخلاقی همراه 
است، این فکر را برای هر دلسوز نظام و انقلاب تقویت 
می کن�د که ما باید یک چارچ�وب حقوقی برای احیای 
اخلاق داشته باشیم؛ اهرم هایی که اگر هر کسی در هر 
مقامی خلاف اخلاق عملی مرتکب ش�د، مورد مجازات 
قرار بگیرد، چون اثر این بی اخلاقی در جامعه مش�هود 
خواهد ش�د و ضریب پیدا خواهد کرد؛ آیا مجلس برای 
تدوین یک نظام حقوقی به عنوان پش�توانه حمایت از 

اخلاق مداری در کشور برنامه ای دارد؟
بل��ه! حرف درس��تی می زنید. ش��ورای عالی انقاب 
فرهنگی به این مس��اله ورود داش��ته و اسنادی را تهیه 
کرده است. ما هم در همین راستا در کمیسیون فرهنگی 
مجلس تاش می کنیم کمیسیون برای تهیه یک منشور 
اخاقی که ضمانت اجرایی داشته باشد فعال شود و در 
آینده مجموعه قوانین خوبی را در این راستا داشته باشیم. 

گفت و گوی »وطن امروز« با حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی به مناسبت فرارسیدن ایام رحلت پیامبر گرامی اسلام)ص(

جامعه اخلاقی با مسؤولان اخلاق گرا

حجت الاسام محمدمهدی تسخیری سال هاست در 
قامت ریاس��ت مرکز گفت وگوی ادیان سازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسامی، نماینده جمهوری اسامی در گفت وگو با 
دیگر ادیان است. حجت الاسام تسخیری با توجه به همین 
تجربه در گفت وگو با »وطن امروز« به بررسی گفت وگوهای 
امام رضا علیه الس��ام با نمایندگان سایر ادیان و مکاتب 
پرداخت و سعی کرد با تحلیل این گفت وگوها، به برخی 
اصول حاکم بر آداب گفت وگو در سیره امام رضا علیه السام 
بپردازد. متن این گفت وگو که به صورت یادداشت تنظیم 

شده در ادامه می آید.  
***

نکته ای را در ابتدا تذکر بدهم که ما در اینجا نمی خواهیم 
ب��ه بحث تاریخی درباره مناظره ه��ا و گفت وگوهای امام 
رضا)ع( با روس��ای س��ایر ادیان و مکاتب بپردازیم، بلکه 
می خواهی��م روح ای��ن گفت وگوها را مورد بررس��ی قرار 
دهیم و از آن الگوبرداری کنیم. همان طور که مستحضرید 
ما روایاتی داریم که به ش��رح وقایع تاریخی جلسات امام 
رضا)ع( با افرادی از سایر ادیان و مکاتب می پردازد. در این 
گفت وگوها دریایی از معارف و دانستنی ها نهفته است که 
شایس��ته است به دقت مورد بررس��ی قرار بگیرد و مورد 
الگوگیری واقع شود. نکته ای اولی که درباره این گفت وگوها 
لازم است به آن دقت شود، »مخاطب شناسی« امام رضا)ع( 
است. امام رضا)ع( در این گفت وگوها یک مخاطب شناسی 
کم نظیر دارد. شما نگاه کنید جاثلیق در ابتدای جلسه با 
ام��ام رضا)ع( رو به مأمون می کند و می گوید: من چگونه 
با کسی بحث کنم که نه دین او را قبول ندارم، نه پیامبر 
او را؟ ام��ام رضا)ع( در جواب این حرف جاثلیق می گوید: 
من به همان چیزی که تو قبول  داری استدلال می کنم. 

رفتار امام رضا نشان می دهد ایشان ابتدا مخاطب را در نظر 
می گیرد که آیا باید با طرف مقابل بحث درون دینی کرد یا 
برون دینی؟ درون مذهبی یا برون مذهبی؟ یا نه اصا ملحد 
و دهری اس��ت. نکته دومی که در مناظرات امام رضا)ع( 
به چش��م می خورد، روش بحث و نوع استنادهای ایشان 
اس��ت. وقتی طرف مقابل دهری و ملحد است، حضرت 
از استدلال های ادیانی که مبتنی بر ایمان است استفاده 
نمی کند، بلکه از براهین عقلی استفاده می کند. این نکته 
مهمی است. گاهی ما در روش بحث با دیگران، بحث را از 
جایی شروع می کنیم که اصا مورد موافقت طرف مقابل 
نیس��ت. برای همین توافقی شکل نمی گیرد. نکته سوم 
این است که اخاق حضرت در حین گفت وگو، مبتنی بر 
احترام مقابل و طمانینه است. شما نگاه کنید در روایت 
آمده اس��ت که امام رضا)ع( اول جلسه، وضو می گیرند، 
این یعنی به جنبه الهی آن جلس��ه نظر دارند، یعنی به 
خاط��ر خدا می خواهند گفت وگو کنند، بعد هم که وارد 
جلسه می شوند به همگی سام می کنند. خود این سام 

معنا دارد؛ سام یعنی سلم و دوستی. یعنی من هرگز 
بدخواه تو نیستم. به دنبال آزار تو نیستم. من در 

سلم و سامت با تو هستم. خب! حضرت بدو 
ورود اینگونه سام می کند، یعنی من بدخواه 
و دشمن شما نیستم، می خواهم شما را به 

خاطر خدا به راه خدا دعوت کنم، 
می خواهم برای کشف حقیقت 
با شما گفت وگو کنم. به همین 

دلیل است که رعایت اخاق 
در حین گفت وگو، در حد 

اع��ا در روش و منش 

امام رضا)ع( دیده می شود. نه تنها در سیره امام رضا)ع(، 
بلکه در سیره سایر اهل بیت نیز ما این رفتار را می بینیم. 
وقتی آن ملحد با فضل، شاگرد امام صادق)ع( بحث می کند، 
فضل ناگهان عصبانی می شود، ملحد از او سوال می کند: تو 
متعلق به کدام مکتب هستی؟ می گوید: متعلق به مکتب 
جعفر بن محمد. ملحد می گوید: نه اینگونه نیس��ت! من 
بارها با جعفر بن  محمد صحبت کرده ام، او هیچ گاه کام 
مرا قطع نمی کرد، طوری به سخنانم گوش می داد که من 
گم��ان می کردم حرفم را پذیرفته اس��ت اما بعد از اتمام 
کام من، وقتی لب به س��خن باز می کرد، شروع می کرد 

به نقد آرای من.
ائم��ه ما اینگونه بوده ان��د در حالی که ما در خیلی از 
گفت وگوه��ا و مناظرات به دنبال تحمیل نظر خودمان 
هستیم نه تفهیم مطلب. ش��ما ماحظه کنید ابراهیم 
بن عباس درب��اره منش امام رضا)ع( تعریف می کند که 
ایش��ان هرگز در کامش به کسی جفا نمی کرد. یعنی 
امکان نداشت با کامش موجب کمترین آزاری به کسی 
شود. در ادامه می گوید امام رضا)ع( کام هیچ کسی 
را قطع نمی کرد. این آن آدابی است که باید به 
آن متخلق شویم. ائمه فرموده اند کونوا لنا 
زینا و لاتکونوا علینا شینا. زینت ما باشید 
نه مایه شرمساری مان. ببینید! امروز جامعه 
ما نیازمند گفت وگو اس��ت، از کوچک ترین 
واحد اجتماعی که خانواده باشد تا بزرگ ترین 
واحد که هیات حاکمه باشد، ما نیازمند 
گفت وگو هستیم. امروز می بینید 
در یک خانواده بین اعضای 
خانواده هیچ گفت وگویی 

شکل نمی گیرد. افراد با گفت وگو مشکات خود را حل 
نمی کنند. این س��یره اهل بیت نیس��ت. ما باید بتوانیم 
رفتارهای اجتماعی مان را بر اساس رفق و مدارا و گفت وگو 
تنظیم کنیم. امروز اوضاع به گونه ای شده است که من تا 
وقتی سرم را به نشانه تایید سخنان کسی تکان بدهم، او 
مرا قبول دارد اما به محض اینکه به او نقدی کنم، از من 
دل چرکین می شود. این وضعیت سالمی نیست. چقدر 
ما در روایات داریم که نگذارید انسان های چاپلوس اطراف 
شما را بگیرند. این یعنی باید روحیه نقادی و نقدپذیری 
در انسان وجود داشته باشد. این اکنون از نیازهای اساسی 
جامعه ما اس��ت. اگر الگوی گفت وگو در جامعه ما پیاده 
شود، بسیاری از مشکات به جای اینکه با درگیری های 
فیزیکی و رفتارهای خش��ونت مآبانه حل شود، براحتی 
قابل حل اس��ت. خ��ب! ما در مرک��ز گفت وگوی ادیان 
س��ازمان فرهنگ و ارتباطات اسامی، همین فرهنگ را 
حاک��م کرده ایم. تا پیش از ای��ن برای گفت وگو با ادیان 
دیگر دچار مشکل بودیم، برخی فقها نظرشان بر نجاست 
اینها بود که اینان را نمی شود در مسجد آورد، نمی شود 
آنگونه که باید با اینها رابطه داشت، ما تاش کردیم در 
مرکز گفت وگوی ادیان خیلی از سدها را از بین ببریم و 
بردیم. اکنون چندین دور گفت وگو با واتیکان داشته ایم، 
با مس��یحیان ارتدکس داشته ایم، با برخی علمای یهود 
داش��ته ایم. نکته مهمی که باید در این بین اش��اره کنم 
این اس��ت که این گفت وگوها ادامه دار است. گاهی شما 
یک دور، دو دور گفت وگو می کنید و دیگر حرفی برای 
گفتن ندارید، اما گفت وگوهایی که ما در این مرکز ترتیب 
داده ایم، گفت وگوهای ادامه داری است که این نیازمند یک 
مهارت و یک هنر در عرصه گفت وگو با سایر ادیان است. 

حجت الاسلام محمدمهدی تسخیری در گفت و گو با »وطن امروز« به بررسی اصول اخلاقی امام رضا)ع( در مناظره با مخالفان پرداخت

اصول مناظره رضوی


